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El ministre es va envoltar ahir de
tots els seus càrrecs de confiança i va
convidar els periodistes a un balanç
del que ha estat el seu pas per
aquest controvertit ministeri, sovint
envoltat de polèmica.

Ministre de Justícia i Interior
Antoni Riberaygua

No és descobrir la passió d’aquest es-
portista per les bicicletes. Ara s’ha
involucrat directament per obrir a
Naturlàndia una nova oferta, que no
competirà directament amb les de
les altres estacions d’esquí.

Ciclista de BTT
Xavi Casas

El consultor, que assessora més de
100 entitats públiques i privades
d’Espanya i Llatinoamèrica, a més
de ser conseller independent en dife-
rents companyies, va presentar ahir
una conferència.

Consultor
Marcos Urarte

oberta
La finestra

NOE

FRANCESC
RODRIGUEZ

L’intèrpret

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

La llum dins del
túnel parlamentari

LA RUMOROLOGIA
DESAPAREIX PER
DONAR PAS A LA
INFORMACIÓ REAL

El paper de l’intèrpret
és essencial per tal
d’atreure l’interès de
l’oient per l’obraL legia ahir a EL PERIÒDIC una

entrevista del compositor Jo-
sep Maria Mestres Quadreny

en la qual, entre altres aportacions
interessants, deia en referir-se a la

música culta que aquesta fa al.lusió
a la cultura de l’oient, no de l’intèr-
pret, i que el sentit que pugui tenir
la música és el que li dóna la perso-
na que l’escolta.

Vaig trobar a faltar en la seva asse-
veració la figura del compositor. És
veritat, però, que per moltes indica-
cions que pugui donar el composi-
tor, és l’intèrpret el que farà que una
mateixa peça ens pugui agradar més
o menys. L’intèrpret purista inten-
tarà seguir al peu de la lletra –de la
nota– allò que ha escrit l’autor. Al-
tres voldran aportar el seu toc perso-
nal respectant, tanmateix, si són
bons professionals, les pautes marca-
des per l’autor.

També deia Mestres que la parti-
tura és un molt pobre reflex del so,
que a més és canviant. Per tant, el
paper de l’intèrpret és essencial per

tal d’atreure l’interès de l’oient per
l’obra, mitjançant els sons de l’ins-
trument. Una bona obra, si és mal
interpretada, difícilment serà ben
apreciada. Per això és important,
quan trobem que una obra és inte-
ressant, escoltar diferents interpreta-
cions de la mateixa i apreciar la di-
versitat de sonoritats.

Però han de ser interpretades pel
mateix instrument, perquè instru-
ments diferents ens donaran sons
també diferents. D’altra part, encara

que l’intèrpret tingui la teoria ben
assimilada i conegui diferents ins-
truments, sempre n’hi ha un que
domina millor que els altres.

De fet, allò que és important és
que la composició tingui interès i
que la interpretació la segueixi de
manera fidedigna. D’aquesta mane-
ra, l’oient la pot apreciar de la forma
més aproximada a allò que ha escrit
l’autor.

Arribats a aquest estadi de la re-
flexió, vaig entreveure la possibilitat
de fer una transposició de la matei-
xa del món de la música al de la
política –afegint-hi alguna interpre-
tació dels mitjans de comunicació–
i, al meu entendre, hi podia ser per-
fectament aplicable. Això sí, amb els
matisos que calgui. H
Historiador.

redaccio@andorra.elperiodico.com

L’
endemà mateix de les
e l e c c i o n s j a d e -
fensàvem el consens i
la necessitat d’establir
uns pactes d’Estat en

els temes més importants que el
Principat contempla en aquests
moments. No hem acceptat cap
rumorologia donant-li categoria
de notícia i només hem dedicat la
nostra feina a defensar la necessi-
tat d’un treball conjunt en els
gran temes i una participació acti-
va parlamentària en la resta. És
per aquest motiu que hem donat
tanta o més importància a la
constitució del Consell General
que al propi Govern. Cada cosa en
el seu temps i fins ara tocava vida
parlamentària.

Davant de fets concrets, com el
ball de vots en les votacions del
Consell, vam expressar els nostres
dubtes que encara mantenim.
Però amb la reunió dels presi-
dents de grup, avui a la Casa de la
Vall, l’engranatge legislatiu co-
mença a funcionar. Ara toca par-

lar de la constitució del Govern.
Els núvols polítics que es van fer
aparèixer (amb unes finalitats
que els que els van provocar hau-
rien d’explicar) parlaven fins i tot
d’un bloqueig. En tot moment la
nostra posició ha estat inamovi-
ble. El bloqueig era en tots con-
ceptes impensable, pel dèficit de
credibilitat general que això com-
portaria tant internament com

externament. Queda clar que el
que ha guanyat les eleccions ha
de governar i més transparent en-
cara que els governs de coalició
tenen validesa en moments molt
concrets i únics que ara, malgrat
tots els problemes, no tenim. De-
fensem la concertació, la coopera-
ció i sobretot els pactes d’Estat.

Quan més es discuteixi, millor,
perquè són temes que necessiten
votacions majoritàries i no es-
capçades i aquí és on els nostres
consellers han de saber demos-
trar i complir el que van prome-
tre. El cap de Govern necessita un
nombre concret de vots i això im-
plica que algun acord s’ha de po-
der adoptar per tirar endavant
l’Executiu. Hem estat molt acu-
rats en les opinions sobre les con-
verses que s’han anat produint.
Sempre hem volgut informar i no
crear expectatives falses. Si la de-
signació de cap de Govern es fa en
primera votació, millor que mi-
llor, però tampoc ens importa
que sigui en una segona volta.

És un fet normal dins de la vi-
da dels països democràticament
forts. Sense voler avançar notícies
no contrastades per totes les
parts, sí que es pot avançar que la
llum en el túnel parlamentari
apareix al final.

El bloqueig no es produirà, per-
què seria inacceptable. Els acords
són els que ens hauran d’explicar
els propis protagonistes. Però
amb fets reals i no pas cabòries
que puguin desvirtuar l’atenció
en el que és el punt principal: un
Consell responsable i un Govern
amb garanties de poder fer la seva
feina amb rigor.


